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خبر روزنه

  اصلاح قانون انتخابات هنوز تأیید نشده است
اصرار نمایندگان مجلس

انکار شورای نگهبان
شــرق: درحالی که برخی از نماینــدگان مجلس  �

اصــرار دارند انتخابــات ۱۴۰۰ با قانــون جدید برگزار 
خواهد شد، سخنگوی شورای نگهبان گفته است طرح 
اصلاح مــوادی از قانون انتخابات ریاســت جمهوری 
هنوز در شورای نگهبان تأیید نشده است. اواخر هفته 
گذشته محمدصالح جوکار، نماینده مجلس، با اشاره 
به رفع ایرادات شورای نگهبان به طرح اصلاح قانون 
انتخابات ریاســت جمهوری، گفت: مجلس با اصلاح 
قانون انتخابات بــه  دنبال آن بود که موانع پیش روی 
انتخابات ریاســت جمهوری برداشته شود؛ چراکه در 
جریان برگزاری این انتخابات مشــکلاتی داشــتیم که 
تصمیم بر آن شــد با اصلاح قانون، در انتخابات ۱۴۰۰ 
دیگر شاهد این مشکلات نباشیم و با اعلام نظر نهایی 
شــورای نگهبان این اصلاحــات در انتخابات پیش رو 
عملیاتــی می شــود. او افزود: اصلاحــات اعمالی بر 
قانــون انتخابات ریاســت جمهوری کامــلا منطق بر 
سیاســت های کلی نظام، قانون اساســی به خصوص 
اصل ۱۱۰ قانون اساســی طراحی شــده است. جوکار 
توضیح داد: این اصلاحات با هدف تعیین شاخص ها و 
معیارها بود تا بر اساس آن افرادی در کارزار انتخابات 
وارد شــوند که توانمندی لازم برای ادامه امور کشور 
را داشته باشند. یکی از دغدغه ها این بود تا فردی که 
در رأس قــوه مجریه قرار می گیــرد، توانمند، انقلابی 
و شــاخص هایی را کــه مقام معظم رهبــری تعیین 
کرده اند، دارا باشــد. این نماینده مجلس بیان کرد: در 
واقع افــرادی باید برای انتخابات ریاســت جمهوری 
اعــلام کاندیداتوری کنند کــه از ابعاد مختلف در حد 
و اندازه جایگاه ریاســت جمهوری باشــند؛ به عبارتی 
ســابقه کار اجرائی، تحصیلات، آشنایی با اداره کشور، 
آشــنایی به ســاختار سیاســی و تســلط به قوانین را 
داشته باشــند تا شأن ریاســت جمهوری حفظ شود.  
محمدحســین فرهنگی، دیگر نماینده مجلس نیز در 
همین رابطه گفتــه بود: ایرادهــای باقی مانده طرح 
اصلاح قانون انتخابات ریاســت جمهوری از ســوی 
کمیسیون شــوراها با هماهنگی شورای نگهبان رفع 
شده است. حال به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شورای 
نگهبــان، کدخدایی از عدم تأیید برخی مواد این طرح 
خبر داده و گفته اســت: تا زمانی که نظر هیئت عالی 
نظارت بر حسن اجرای سیاست های کلی نظام مجمع 
تشــخیص مصلحت به شورا نرسد، ما نمی توانیم این 

طرح را رد یا تأیید کنیم.
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سیدحسن خمینی:
فرایند شورای نگهبان خیلی برایم 

مهم نبود
جماران: سیدحســن خمینی در دیــدار با اعضای  �

حزب اعتمــاد ملی درباره علت تردیدش به حضور یا 
عدم حضور در انتخابات ریاست جمهوری گفت: «در 
مورد حضــور خودم در انتخابات ریاســت جمهوری، 
نکته ای را باید بیان کنم. واقعیت این اســت که اصلا 
خــودم بنای حضور نداشــتم؛ برای اینکه احســاس 
مســئولیت نمی کردم و معتقد بودم افراد زیادی برای 
تصدی این مسئولیت حضور دارند. این تصمیم پابرجا 
بود تا اینکه با پیش بینی ها و ارزیابی های قابل توجهی 
مواجه شــدیم. این را بگویم که بیش از اقبال افراد و 
جریانات خاص که به نوبه خود بسیار ارزشمند است، 
اقبال مردمی بــرای من مهم بــود و از همین رو بود 
که ارزیابی ها برای من مهــم بود. تنها عاملی که من 
را در تصمیم گیری مردد کرده بود -البته تصمیم هم 
نگرفتــه بودم- این بود که نکنــد فردای قیامت پیش 
خدا، روح امام، شــهدا و آیندگان بگویند یک موقعی 
کاری از شما می آمد و نکردید. فرایند شورای نگهبان 
هم خیلی برایم مهم نبود؛ اگر هم رد می کردند اتفاق 
مهمی نمی افتاد». او ادامه داد: «توجه کنید که امثال 
ما اگر گوشــت و پوســتمان هم بــرود نمی خواهیم 
جمهوری اسلامی از بین برود و هیچ کس نباید چنین 
توقعی را داشته باشد و اگر کسی روزی می خواهد به 
بنده اقبال کند، بداند که ما تا آخرین لحظه هیچ وقت 
هیچ کاری نمی کنیم که جمهوری اســلامی بخواهد 
لطمه ببینــد و اگر هم احیانــا کاری انجام می دهیم، 
برای این نکته (حفظ جمهوری اســلامی) است. لذا 
اگر فکر کنیم یک کار به فرایندی می رسد که نتیجه اش 
تضعیف کلان مملکت و جمهوری اسلامی است، به 
نظر من مصلحتی بر آن مترتب نیســت. البته هرگز از 
اصول خود عدول نمی کنیم و صلاح کشــور را هم در 
همین می دانیم. آینده ایران و مردم کشــورمان را هم 
چندان متفاوت از آینده جمهوری اسلامی نمی دانم؛ 
یعنی معتقدم به هر حال ایــن دو با هم پیوند دارند. 
بالاخــره مــا عرق دینی، شــیعی و اســلامی داریم و 
نمی توانیم نسبت به تاریخ بزرگی هم که پشت سرمان 
هســت بی تفاوت باشیم اما به هر حال وقتی در مورد 
یک تصمیم گیری صلاح دیده نمی شــود، مسئولیتی 
حاصل نخواهد شد و در صورتی که آن تصمیم عملی 
شود، در آینده مســئله ای پیش نرفته و مشکل مردم 
حل نمی شود. این در حالی است که قرار است آمدن 

امثال من مشکل گشا باشد».

پایگاه اطلاع رســانی مقام معظم رهبری: در طلیعه ماه مبارک رمضان، بهار 
قرآن، مراسم انس با قرآن کریم با حضور مقام معظم رهبری از طریق ارتباط 
تصویری حسینیه امام خمینی (ره) با مصلی تهران برگزار شد و قاریان قرآن 
کریم به تلاوت آیات نــور پرداختند. مقام معظم رهبری در این دیدار ضمن 
تبریک حلول ماه مبارک رمضان، ماه نــزول قرآن، به تبیین موضوع هدایت 
قرآنی پرداختند و درخصوص گستره و ابعاد آن گفتند: هدایت قرآنی شامل 
همه بشــریت و دربرگیرنده ابعاد مختلف فردی و اجتماعی زندگی انســان 
می شــود. حضرت آیت االله خامنه ای با اشاره به برخی سرفصل های هدایت 
قرآنی افزودند: کمال معنوی، اداره جوامع انســانی و چالش های سیاسی و 
اجتماعی مرتبط با آن، رفتارهای مدیریتی، اقامه عدل، دفع دشمنان باطنی و 
ظاهری، رفع دشمنی ها، مسائل اخلاقی، مسائل مربوط به خانواده و تربیت 
فرزندان، آرامش روحی و روانی و فرونشاندن تلاطم های درونی، توصیه به 
علم و شــناخت حقایق عالم وجود و رفتارهای فردی، بخش هایی از رئوس 
موضوعاتی است که هدایت قرآنی شامل آنها می شود. رهبر انقلاب اسلامی 
لازمه بهره مندی از هدایت قرآنی را تقوا و خشیت الهی دانستند و با توصیه 
همگان به خواندن همــراه با تدبر قرآن در ماه مبــارک رمضان، گفتند: دل 
انســان با تلاوت قرآن جلا پیدا می کند و بهاری و باطراوت می شود. حضرت 
آیت االله خامنه ای بــا تأکید بر اینکه قاریان قرآن بایــد خود را مبلغان قرآن 
بداننــد، بر لزوم تلاوت همراه با تذکر، خشــوع و توجه عمیق به معنا تأکید 
کردند. مقام معظم رهبری همچنین در ابتدای سخنانشان با اشاره به آماری 

کــه در ســخنرانی روز اول فروردین درخصوص رتبه اقتصادی کشــور بیان 
کردند، گفتند: بعد از بیان این آمار، برخی افراد تذکر دادند که این آمار صحیح 
نیســت، بر همین اساس موضوع بررسی و مشخص شد آمار مربوط به رتبه 
هجدهم کشور صحیح نیست و مربوط به چند سال قبل است که لازم است 
از افرادی که این موضوع را متذکر شدند، صمیمانه تشکر کنم. مقام معظم 
رهبری در بخش دیگری از سخنانشــان به تلخ شــدن کام مردم در زیباترین 
روزهای سال بر اثر کرونا اشاره کردند و افزودند: آمارهای تلخ و تکان دهنده 
از افزایش مبتلایان و جان باختگان باید همه مسئولان و آحاد مردم را هوشیار 
و بیدار کند که این بیماری را شوخی نگیریم. حضرت آیت االله خامنه ای تأکید 
کردند: مســئولان باید به صورت قاطع کارهای لازم را انجام دهند و بر طبق 
ضوابطی عمل شــود که کارشناســان و مســئولین امور بهداشت و درمان 
مشخص می کنند. ایشان با اشاره به عوارض اجتماعی کرونا مانند جان باختن 
عزیزان، افزایش بی کاری، مشــکل معیشــت و تأثیرپذیری همه برنامه های 
کشــور از این بیماری افزودند: باید با سیاســت گذاری و برنامه ریزی از جانب 
مسئولان و رعایت ضوابط بهداشــتی از سوی آحاد مردم، کاری کرد که این 
بیماری متوقف شــود و بر این ویروس منحوس فائــق بیاییم. مقام معظم 
رهبری با تشکر از تلاش و فداکاری تحسین برانگیز مجموعه های درمانی در 
مقابله با بیماری کرونا، افراد و گروه های داوطلب را به کمک به جهادگران 
عرصه درمان همچون اوایل این بیماری تشویق و توصیه کردند و گفتند: ماه 
رمضان، ماه احسان و دستگیری از نیازمندان است که باید در شرایط کرونایی 

اهتمام به نهضت مواسات و کمک های مؤمنانه چندین برابر شود و به اوج 
خود برســد. حضرت آیت االله خامنه ای همچنین درخصوص مسائل مربوط 
به برجام و تحریم ها و مذاکرات گفتند: سیاســت کشور را درخصوص برجام 
و تحریم ها در ســخنان عمومی اعلام و در جلسات با مسئولان یا به صورت 
مکتوب نیز به آنها بیان کرده ایم؛ بنابراین سیاست کشور معلوم است که باید 
چه کاری انجام بدهند. ایشان افزودند: تشخیص مسئولان این است که بروند 
مذاکره کنند تا همین سیاست را اعمال کنند که در این زمینه بحثی نداریم اما 
باید مراقبت شود که مذاکره فراسایشی نشود، چراکه برای کشور ضرر دارد. 
مقام معظم رهبری هدف آمریکایی هــا از تأکید و اصرار بر مذاکره را تلاش 
برای تحمیل یک حرف باطل دانســتند و افزودند: منطق جمهوری اسلامی 
مبنی بر اینکه اول باید آمریکا تحریم ها را بردارد زیرا به آنها اطمینانی وجود 
نــدارد و قبلا بارها نقض عهــد کرده اند، به گونه ای اســت که حتی بعضی 
مذاکره کنندگان اروپایی نیز قبول دارند و در جلسات خصوصی آن را تصدیق 
می کنند اگرچه در مقام تصمیم گیری تســلیم آمریکایی ها هستند و از خود 
اســتقلالی ندارند. حضرت آیت االله خامنه ای افزودند: غالب پیشــنهادهای 
آمریکایی ها، متکبرانه و تحقیرآمیز است و حتی قابل نگاه کردن هم نیست. 
ایشــان در پایان ابراز امیدواری کردند که مســئولان کشور با چشم باز و دل 
محکــم و با توکل بر خــدا پیش بروند و به توفیق الهی ملت را خرســند و 
خوشــحال کنند. در این مراســم نورانی، تعدادی از استادان قرآنی و قاریان 

جوان و یکی از مناجات خوانان به اجرای برنامه پرداختند.

مقام معظم رهبری در مراسم انس با قرآن کریم:
مراقبت شود مذاکره فرسایشى نشود

بــه نخســتین محصــول  ایــران   خبــر دســتیابی 
غنی سازی شــده ۶۰درصدی را به جای اینکه سخنگو یا 
رئیس ســازمان انرژی اتمی یا رئیس جمهوری آن هم به 
صورت رســمی اعلام کنند، همگی از یک توییت رئیس 
مجلس شنیدند. نکته جالب اینکه دولت و زیرمجموعه 
آن نه منشأ خبر بلکه بدل به تأییدکننده خبر شدند؛ آن هم 
درحالی که صالحی، رئیس ســازمان انــرژی اتمی، قبلا 
اعــلام کرده بود که به طور هم زمان در حال غنی ســازی 
۶۰درصــدی و ۲۰درصــدی اورانیــوم هســتیم. عباس 
عراقچی، معاون سیاسی وزیر خارجه هم ۲۴ فروردین از 
آغاز غنی سازی ۶۰درصدی در کشور خبر داده بود. اینکه 
چرا رئیس مجلس در کار یک سازمان دیگر مداخله کرده 
و اجــازه نداده همان طور که آغاز خبر را ســازمان انرژی 
اتمــی و وزارت خارجه اعلام کرده، پایان بندی اش را هم 
خودشــان اعلام کنند، نمی شــود تنها یک ذوق زدگی یا 
بی سلیقگی نامید. به نظر می رسد دولت برای اعلام خبر 
قطعی رسیدن به غنی ســازی ۶۰درصدی برنامه ریزی یا 
زمان بندی خاصی با توجه به مصالح و ابعاد مختلف و 

پیچیده پرونده هسته ای داشته است؛ آن هم درحالی که 
مذاکرات وین در جریان اســت. اما بعد از توییت شتابزده 
رئیس مجلس، علی اکبر صالحی، رئیس سازمان انرژی 
اتمی نیز خبر را تأیید کرد و گفت غنی ســازی ۶۰درصدی 
در تأسیســات هسته ای شــهید احمدی روشن در جریان 
است. او وعده داد جزئیات هم به زودی منتشر می شود. 
به گفتــه او ســرعت تولیــد اورانیوم غنی سازی شــده 

۶۰ درصد، ۹ گرم در ساعت است.
بعد از او هم واعظی، رئیس دفتر روحانی، بلافاصله 
در توییتــی آغاز غنی ســازی ۶۰درصــدی اورانیوم برای 
مصــارف صلح آمیز را نشــانه روشــنی از پیشــرفت و 
توانمندی های کشــور و پیام صریحی به بدخواهان این 
مرزوبوم دانســت و نوشــت که بدانند فناوری هسته ای 
صلح آمیز در ایران بومی شده و این یعنی حرکت کشور با 
ترور دانشمندان هسته ای و خرابکاری در مراکز هسته ای 
متوقف نمی شــود. واعظــی در کنایه ای بــه همفکران 
قالیباف تأکید کرد: «این اتفاق میمون همچنین پاســخی 
اســت به همه افرادی که در چند ســال گذشــته برای 

عوام فریبی همواره می گفتند صنعت هسته ای کشور بعد 
از توافق نامه برجام تعطیل شده است، در حالی که دولت 
بارهــا گفته اســت و می گوید که برجام مانع پیشــرفت 
صنعت هسته ای نشــده و نخواهد شد». رئیس سازمان 
انرژی اتمی هم در گفت وگویی با بخش خبری ســیما با 
اشاره به آغاز غنی سازی ۶۰ درصد گفت: خود دوستانی 
که در قانون موضوع غنی سازی ۶۰ درصد را آورده بودند 
به ما گفته بودند کــه مقداری با احتیاط جلو بروید تا ما 
با حُســن نیت حرکت کنیم، اما با اتفاقی که در نطنز رخ 
داد، دســتور دادند ما این کار را سریع تر انجام دهیم. وی 
ادامه داد: روز چهارشنبه ما دستور غنی سازی ۶۰ درصد 
را دادیم و ۴۰ دقیقــه بامداد جمعه بود که ما محصول 
۶۰ درصــد را گرفتیم. البتــه محصولی را کــه دریافت 
می کنیم حدود ۹ گرم در ســاعت اســت و باید مقداری 
روی چیدمــان زنجیره ها کار شــود و هم زمــان اورانیوم 
۲۰ درصد هم تولید خواهیم کرد. مجلس اصولگرایان و 
شــخص قالیباف در این یک ساله بارها و بارها رفتارهایی 
از خودشان نشان داده اند که حاکی از دخالت یا ورود به 

حوزه اجرائی اســت. در واقع رقابت سیاسی ای که بین 
جنــاح اصولگرایان مجلس و به ویــژه قالیباف به عنوان 
رقیب انتخاباتی روحانی در دو انتخابات ۹۲ و ۹۶ وجود 
داشته، به طور مشــخص خودش را در این یک ساله هم 
بارها نشان داده اســت. گاهی آش آن قدر شور بوده که 
حتی صدای خــود دولتی ها یا دیگــران را هم درآورده 
است. هم «شرق» و هم رســانه های دیگر بارها رفتار و 
عملکرد رئیس فعلــی مجلس را ارزیابی کرده و گاه آن 
را خارج از حیطه وظایف نمایندگی یا در راستای اهداف 
دیگر ارزیابی کرده اند. واکنش مجلس اما این بود که اینها 

در راستای وظایف نظارتی رئیس مجلس است.
قالیباف دیروز در یک توییتی نوشــت: با افتخار اعلام 
می کنم در ســاعت ۰۰:۴۰ نیمه شب گذشــته و در شب 
زیارتی سید الشــهدا(ع)، دانشــمندان جــوان و خداباور 
ایرانی توانســتند به محصول اورانیوم با غنای ۶۰ درصد 
دست یابند. این موفقیت را به مردم شجاع ایران اسلامی 
تبریک می گویم؛ اراده ملت ایران  معجزه آفرین است و هر 

توطئه ای را خنثی خواهد کرد.

 رقابت هسته ای قالیباف با دولت


